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ajuntament
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dijous a la tarda
arquitecte municipal
Dimecres de 12 a 14 hores
arquitecte tècnic
Dimarts i dimecres de 12 a 14 h
enginyer municipal
Dilluns i dijous d’11.30 a 14.30 h
enginyer tècnic municipal
Dimarts i dijous de 12 a 14 h
recaptació
Dimarts, dimecres i dijous de 
10 a 13 i de 17 a 19 h
jutjat de pau
Dilluns i dimecres de 9 a 14 h
registre civil
Dilluns de 16.30 a 19.30 h
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d’interès
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Vivim en el “jo” per damunt del 
nosaltres. Vivim moments durs de 
violència i d’imposició pel que fa a 
la vida en societat. Viure sota la por 
i l’amenaça no és bo, contra això cal 
conscienciar-nos que alguna cosa està 
fallant; les relacions entre persones, 
conviccions, maneres de veure la vida i 
les dures circumstàncies econòmiques 
i laborals a que ens ha abocat la crisi 
econòmica, no ajuden, però cal feina 
de formigueta en el dia a dia per sortir 

de l’atzucac. La violència envers les 
dones, els darrers atemptats a Europa, 
les migracions fugint de les zones de 
conflicte, la manca de feina, les lleis 
que no ens emparen, la poca llibertat 
d’acció de les administracions més 
properes als ciutadans fan que ens 
haguem de repensar cap on anem 
com a societat i com a persones. Som 
l’única espècie animal capaç de fer mal 
als seus integrants simplement per fer 
prevaler el “jo” damunt del nosaltres?

massa violència

josep serra
Alcalde 
de Lliçà de Vall

setembre
temperatures
   Màxima. Dia 16  32,2 ºC
   Mínima. Dia 25  13 ºC
pluja
   Tot el mes 28,2 l/m2

octubre
temperatures
   Màxima. Dia 6  33,1 ºC
   Mínima. Dia 15  7,9 ºC
pluja
   Tot el mes 51,1 l/m2 

novembre (fins al dia 15)

temperatures
   Màxima. Dia 7  27,1 ºC
   Mínima. Dia 15  6,6 ºC
pluja
   Fins al dia 15 67,7 l/m2

recull 
meteorològic
Ca l’Estapé
200 m altitud

#lliçàdevall a
Penja una foto amb l’etiqueta #LliçàDeVall a Instagram i la publicarem a laveu·

@artbayona  Compartir coses meravelloses 
amb gent encara millor #pousdeglaç #lliçadevall

@nurietacarreras  Textil Torres, la fàbrica 
de Lliçà de Vall #TextilTorres #lliçàdevall

@miquelpas  En plan Félix Rodríguez de 
la Fuente #festadelglaç #lliçadevall

@ferry_bp  Una paella fantàstica! Dues colles 
divines! Som la Penya Buda! #lliçadevall
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Un poble cardioprotegit
s’instal·la un desfibril·lador al casal social 
i, properament, un altre a la plaça de la vila

la policia local també disposa d’un aparell 
transportable a cada vehicle de la flota

laveu·

salut pública. L’Ajuntament 
ha instal·lat recentment un 
desfibril·lador exterior a la porta 
d’accés al Casal Social i, en 
breu, està previst col·locar-ne un 
altre a la plaça de la Vila. S’ha 
decidit fer-ho en aquests dos 
llocs perquè es consideren punts 
estratègics amb molta presència 
de vianants. Els desfibril·ladors 
són uns aparells molt sofisticats 
tècnicament que, en cas d’una 
aturada cardíaca a alguna per-
sona poden salvar-li la vida amb 
totes les garanties amb la míni-
ma intervenció d’una altra perso-
na. Lliçà de Vall ja va ser pioner 
en la instal·lació d’aquests apa-
rells en instal·lacions esportives 
del municipi. En concret, n’hi 

espais transitats del municipi, 
s’ha apostat també per tenir 
dos aparells transportables als 
vehicles de la Policia Local per a 
casos d’emergències cardiovas-
culars. Tot plegat fa que, quan 
s’hagi instal·lat el desfibril·lador 
a la plaça de la Vila, Lliçà de Vall 
disposarà de set aparells, amb 
la qual cosa ja serà un poble 
àmpliament cardioprotegit. Al 
novembre es van fer cursos de 
formació als agents de la Policia 
Local i també als responsables 
de les instal·lacions esportives. A 
la primavera es farà una segona 
edició de divulgació sobre el fun-
cionament dels desfibril·ladors 
en què tothom podrà veure i 
practicar amb aquests aparells.

Tasques de reparació a la 
façana i a dins del pavelló

La regidora Núria Banegas i el cap de la Policia Local amb els desfibril·ladors

ha un al pavelló municipal i un 
altre al camp de futbol. A més, 
també hi ha un altre desfibril-
lador al Casal de Can Prat. En 
tots els casos, els aparells estan 
col·locats en espais accessibles 

en cas de necessitat, cosa que 
els fa encara més útils.

També als vehicles policials
A banda de tenir desfibril·ladors 
en equipaments esportius i 

esports. El pavelló municipal 
s’ha sotmès els darrers mesos 
a unes tasques de millora i 
reparació de la façana i l’interior. 
A principis de 2015 es va fer un 
estudi sobre l’estat de la façana 
d’aquest equipament i es va 
arribar a la conclusió que era 
necessari fer uns arranjaments a 
l’estructura. Des de l’Ajuntament 
es va demanar una subvenció 

a la Diputació de Barcelona i 
amb aquesta ajuda s’han pogut 
sanejar les parets exteriors de 
l’edifici. A més, s’hi ha aplicat 
una pintura que evita la filtració 
d’humitat. També es va aprofitar 
les obres per canviar les fines-
tres i netejar i pintar tot l’interior 
de la instal·lació. Una posada al 
dia d’aquest equipament espor-
tiu amb un ús molt intensiu. A la façana s’ha aplicat una pintura que evita la filtració d’humitat

S’ha instal·lat un 
desfibril·lador a 
la porta d’entrada 
del Casal Social
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Festius locals 
de l’any 2016
institucional. El Ple ha apro-
vat els dos festius locals per a 
l’any 2016: el dilluns 25 d’abril, 
coincidint amb la Festa de la Pri-
mavera, i el dilluns 4 de juliol, 
últim dia de la Festa Major.

Cap increment en 
impostos el 2016

l’ajuntament congela els impostos i la majoria de taxes per a l’any 
vinent, manté i, fins i tot, incrementa algunes bonificacions

hisenda. El Ple de l’Ajuntament 
ha aprovat les Ordenances 
Fiscals per l’any 2016 amb els 
vots a favor de tots els grups 
municipals. L’any vinent no hi 
haurà increments en les quotes 
dels impostos, taxes i preus pú-
blics que afecten directament els 
ciutadans. Malgrat que hi pugui 
haver indicadors que assenyalin 
una petita recuperació, la realitat 
social i familiar d’una part de les 
famílies de Lliçà de Vall no és així 
i, per tant, l’equip de govern ha 
decidit no tan sols no modificar 
cap quota a l’alça sinó mantenir 
i, en algun cas, incrementar un 
règim de bonificacions en aque-
lles ordenances que afecten més 
de ple les famílies. 

Impostos
Totes les quotes dels impostos 
es mantenen iguals que el 2015. 
En el cas de l’Impost de Béns 

Immobles (IBI) no es modifica 
tampoc el tipus impositiu i, a 
més, es mantenen les bonifica-
cions de fins al 50% de la quota 
(amb un import màxim de 180€) 

per a famílies monoparentals i 
persones amb pocs ingressos 
(aturats, jubilats, pensionistes).

Taxes
La majoria de taxes no experi-
menten cap increment. Només 
s’han actualitzat les quotes de 
la taxa per la concessió de la lli-
cència d’animals potencialment 
perillosos, en funció dels costos 
del servei. A més, dins la taxa per 
la utilització privativa de la via 
pública, s’ha creat un epígraf per 
la cessió de parcel·les munici-
pals destinades als horts urbans. 
Al quadre de l’esquerra s’anunci-
en les noves bonificacions per a 
la taxa d’Escola Bressol.

Preus públics
Mantindran les mateixes quotes 
que el 2015. L’any vinent, la recolli-
da de residus comercials serà consi-
derat un preu públic i no una taxa.

resultats 
electorals 27-s
Les eleccions del 27 de 
setembre al Parlament van 
tenir una participació del 
81,1% a Lliçà de Vall amb 
aquests resultats:

Junts pel Sí
Ciutadans
PSC
CSQEP
PP
CUP

dol per parís
El 14 de novembre a les 12 
del migdia, l’Ajuntament va 
convocar un minut de silenci 
en record de les víctimes 
dels atemptats que hi va 
haver un dia abans a París i 
per rebutjar la violència.

vots
1359

918
480
442
434
232

%
33,7
22,7
11,9
10,9
10,7

5,7

noves 
bonificacions
El consistori ha introduït 
noves bonificacions 
potestatives en la taxa de 
l’Escola Bressol Municipal. 
Les famílies nombroses o 
monoparentals les podran 
aplicar a la despesa de 
menjador i a la quota 
d’escolaritat. D’altra banda, 
en cas que una família tingui 
bessons, trigèmins o dos 
germans simultàniament 
al centre, també tindrà una 
bonificació en la quota 
d’escolaritat. 

Nous cursos 
de formació
ocupació. El Servei d’Empresa 
i Ocupació de la Vall del Tenes 
ha programat cursos, tallers 
i càpsules formatives el mes 
de desembre per ajudar en la 
recerca de feina, l’elaboració 
del currículum i tècniques 
per superar una entrevista de 
feina. Més informació al web 
www.seovt.org i al 93.841.58.12.

L’Ajuntament estrena web
la pàgina www.llissadevall.cat es renova per reforçar la comunicació directa

comunicació. Des de 
principis de novembre, 
l’Ajuntament de Lliçà de 
Vall té una nova imatge a 
Internet a l’adreça 
www.llissadevall.cat. 
Amb el suport de la Di-
putació de Barcelona, 
el consistori ha renovat 
la pàgina web per 
millorar la comunicació 
amb la ciutadania i ser 
present amb força a la 
xarxa. La web permet 
als ciutadans conèixer 
la informació local a 

través de notícies actua-
litzades, així com 
estar al dia de les 
activitats programa-
des per l’Ajuntament 
i les entitats. Des de 
la pàgina es poden 
fer tràmits amb l’ad-
ministració, consultar 
edicions anteriors de 
laveu· o altres publi-
cacions. Com a mesura 

de transparència, el web 
permet l’accés a l’agen-
da de l’alcalde i alguns 
regidors.
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Mascotes 
identificades

l’ajuntament inicia una campanya per 
actualitzar el cens d’animals de companyia

salut pública. L’Ajuntament 
de Lliçà de Vall està fent una 
actualització del Cens d’Ani-
mals de Companyia, ja que 
s’ha detectat que, per diferents 
motius, la informació disponi-
ble no s’ajustava a la realitat. 
Alguns veïns no són conscients 
que cal notificar qualsevol canvi 
ja sigui una baixa o una alta, un 
canvi de domicili o la trans-
missió d’un animal a un altre 

propietari. Els amos de gats, 
gossos o fures estan obligats 
a incriure’ls al Cens Municipal 
d’Animals de Companyia, amb 
una fotocòpia de la cartilla de 
vacunacions i el certificat del 
microxip identificatiu. A més, si 
es tracta de gossos catalogats 
com a potencialment perillosos, 
cal tramitar la llicència adminis-
trativa corresponent.  Per tant, 
s’insta els veïns que no tinguin 

censats els seus animals a que 
es posin en contacte amb la 
regidoria de Salut Pública per 
regularitzar aquesta situació.

Carta informativa
De fet, recentment s’ha enviat 
una carta als domicilis dels pro-
pietaris que en l’actualitat estan 
donats d’alta al Cens d’Animals 
de Companyia, per informar 
d’aquesta voluntat d’actualitzar-
lo i per recordar que els canvis 
es poden notificar per telèfon, 
correu electrònic, una instància 
telemàtica o bé a l’Ajuntament. 
A més, a través d’un pla d’ocu-
pació conjunt amb el Consell 
Comarcal, s’ha contractat un 
agent cívic que informarà casa 
per casa de la normativa i les 
obligacions dels propietaris 
d’animals. D’altra banda, la 
regidoria de Salut Pública està 
treballant també per modificar i 
actualitzar l’Ordenança Munici-
pal d’Animals de Companyia. 

Consells d’estalvi 
energètic
medi ambient. Els propers 
mesos es faran xerrades sobre 
estalvi energètic per explicar me-
sures per reduir la despesa ener-
gètica a les llars i rebaixar les 
emissions de CO2 a l’atmosfera. 
Les xerrades es faran dos dies 
diferents, però amb el mateix 
contingut: el 15 de desembre de 
9.30 a 11.30 h, i el 25 de gener, 
de 17 a 19 h a la Sala de Plens. 
Les explicacions les farà Enric 
Coll, tècnic de Medi Ambient i 
de la Secretaria Tècnica de la 
Xarxa de Ciutats i Pobles cap a 
la Sostenibilitat, de la Diputació. 
Cal inscripció prèvia a l’OAC.

En Xavier, veí de Sant 
Moritz, té la seva gossa 
Nuca registrada al Cens 
d’Animals de Companyia

El bus guanya, 
de nou, al cotxe
serveis. En el marc de la Setma-
na de la Mobilitat Sostenible i Se-
gura, el 14 d’octubre es va fer una 
nova edició de la Cursa de Trans-
ports per demostrar els beneficis 
del transport públic davant del 
vehicle privat. I així va ser. En un 
viatge al centre de Barcelona, els 
que viatjaven en la línia exprés 
e7 de la Vall del Tenes van arribar 
al destí 23 minuts abans que els 
que ho van fer en vehicle privat. 

Tot un mèrit pel transport públic 
si es té en compte que els que 
anaven en bus van fer transbord 

també al metro. De Lliçà de Vall 
van participar-hi la regidora Núria 
Banegas i el tècnic Joan Puig.

Tècnics, regidors i alcaldes participants a la Cursa de Transports 2015

Visites a la 
deixalleria
medi ambient. Fins a finals 
d’any hi ha temps per com-
pletar les 10 aportacions de 
residus a la deixalleria que 
donen dret a una bonificació 
en la taxa d’escombraries. Al 
web municipal, a l’OAC o per 
telèfon es pot comprovar quan-
tes visites s’han fet fins ara. Al 
febrer es publicaran els carnets 
que compleixen els requisits 
per obtenir les bonificacions, 
que poden ser del 5 o 10%.

anellament 
d’ocells
El 19 de desembre, es farà 
una activitat d’anellament 
d’ocells a la bassa de Be-
llaplana de Santa Maria del 
Vallès (Les Torres), amb una 
xerrada divulgativa sobre 
els ocells del nostre entorn. 
L’activitat s’allargarà entre 
dues i tres hores i és oberta 
a tothom. Es recomana cal-
çat per caminar, roba d’abric 
i binocles (si se’n té). El 
punt de trobada serà davant 
l’Ajuntament a les 9.30 h. 
Cal inscriure’s a l’OAC. 
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L’última sardana
perfils · l’agrupació sardanista les llisses es dissol després de 34 anys

La ballada del 8 de setembre va ser la darrera de l’Agrupació Sardanista

l’agrupació sardanista i 
d’esbarjo les llisses ha posat 
punt final a 34 anys d’activitats. 
El diumenge 8 de novembre es va 
celebrar a la plaça de la Vila l’últi-
ma ballada de sardanes de la his-
tòria d’aquesta entitat. Dissoldre 
l’Agrupació Sardanista no ha es-
tat una decisió fàcil i feia mesos 
que es meditava. “Ens hem fet 
grans”, reconeix el president de 
l’entitat, Pere Brunés. “Sap molt 
greu i genera molta tristesa, però 
són coses de la vida”, afegeix. 
Brunés comenta amb ironia que 

l’edat dels membres de la junta 
feia que a vegades algú no podia 
acabar de ballar una sardana. 
En els últims mesos, l’entitat ha 
intentat sense èxit buscar un 
relleu. L’Agrupació ha estat clau 
en l’organització i manteniment 
dels Jocs Florals a Lliçà de Vall, 
amb 33 edicions. També eren els 
artífexs de l’arrossada i la ballada 
de sardanes a l’ermita de la Mare 
de Déu de Montserrat per la Festa 
de la Primavera. Brunés confia 
que les activitats no es perdin. 
“Col·laborarem en tot el que es 
pugui amb l’Ajuntament, però ho 
deixem a les seves mans”, expli-
ca. Present cada any a la diada 
de l’entitat, la cobla Genisenca 
va cloure la llarga trajectòria de 
l’Agrupació Sardanista tocant Les 
noies de Calella, l’última sardana.

El Vern ‘in English’
l’institut incorpora una auxiliar de conversa en anglès per als 
alumnes i introdueix la llengua estrangera en algunes matèries

projecte lecxit
El 29 d’octubre es va fer 
formació als voluntaris del 
projecte LECXIT, que vol in-
crementar l’èxit educatiu dels 
infants a partir de la millora 
de la comprensió lectora. 
Dels 23 voluntaris, la majoria 
són alumnes de 4t d’ESO i 
també de 1r de Batxillerat. La 
formació va anar a càrrec de 
la Montse López.

Alguns alumnes de l’institut amb l’auxiliar de conversa, dreta al centre

ensenyament. L’institut El Vern 
ha incorporat aquest curs una 
auxiliar de conversa de llengua 
anglesa que s’estarà a Lliçà de 
Vall fins al mes de maig. El seu 
nom és Harriet Warwick i amb 
la seva tasca al centre es pretén 
que els alumnes de tots els 
cursos de 1r a 4t d’ESO millorin 
l’expressió oral i augmentin el 
nombre d’hores d’anglès que 
l’alumnat està exposat a l’aula 
durant la setmana. Aquesta 
experiència forma part del 
projecte GEP (Grup Experimental 
Plurilingüe) del qual l’institut 
n’és un centre pilot des del 
curs passat i que consisteix en 
la introducció de l’anglès en 
algunes assignatures. Es tracta 
d’una iniciativa del Departament 
d’Ensenyament de la Generali-
tat perquè el sistema educatiu 
garanteixi el domini del català, 
el castellà i l’anglès als alumnes 
quan acabin la Secundària, així 
com tenir coneixement d’altres 
llengües estrangeres. 

Una llarga experiència
El Vern ja es va avançar a aquest 
projecte fa tres cursos, quan va 
iniciar un procés d’integració de 
la llengua anglesa com a llengua 
d’aprenentatge en matèries com 
Matemàtiques, Música o Atenció 
Educativa. El curs passat es van 
introduir experiències a l’aula 
com ara fer part de la matèria de 
Cultura Clàssica en francès a 2n 
d’ESO. També es va incloure l’an-

glès a Ciències Socials a 4t, a les 
pràctiques de laboratori de Cièn-
cies Naturals a 1r i 2n, a l’Atenció 
Educativa a 1r, i experiències a 
l’aula en altres matèries com 
Matemàtiques a 1r i 4t, Música a 
4t, Emprenedoria, Ètico-Cívica o 
Robòtica a 3r, així com fomentar 
la lectura en anglès dins en el 
projecte de centre. A més, s’ha 
posat en marxa un web per fer 
difusió del projecte GEP anome-
nat El Vern Plurilingüe.
http://plurivern.blogspot.com.es/

Concurs de 
samarretes pel 
10è aniversari
ensenyament. L’institut El Vern 
ha convocat un concurs per dis-
senyar una samarreta que com-
memori els 10 anys del centre. 
Hi podrà participar qualsevol 
persona i presentar més d’una 
obra. El tema és l’educació i/o 
l’institut i el 10è aniversari. Es 
pot fer una frase (en català), 
un dibuix o les dues coses. 
Les mides del disseny són de 
25x25 cm i a una tinta. S’ha de 
presentar en un format màxim 
DIN-A4 sobre suport rígid, i ha 
d’anar acompanyat d’un sobre-
nom, que constarà també en 
un sobre tancat amb les dades 
del participant. Els originals 
es presentaran del 16 al 21 de 
desembre a l’institut. El jurat 
escollirà el guanyador el dia 22. 
El premi és una videocàmera de 
qualitat 4k i l’estampació del 
disseny a la samarreta.
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Nadal més 
participatiu

les activitats més tradicionals i un nou 
format de cavalcada obert a les entitats

cultura / ensenyament/ 
promoció econòmica. Les 
festes de Nadal venen carrega-
des de tradició a Lliçà de Vall. 
Arrencaran puntuals amb el Fira’t 
per Nadal (1). El cap de setmana 
del 12 i 13 de desembre, la plaça 
de la Vila es convertirà en una 
gran fira amb objectes de regal, 
bijuteria, decoració, roba, jardi-
neria... També hi haurà un racó 
dels artesans, amb tota mena 
de productes. La fira comptarà 
amb activitats infantils, tallers i 
inflables els dos dies. Dissabte 
12 a la tarda es cantaran nadales, 
hi haurà una mostra de dansa i 
l’escudella popular. Diumenge 13 
al matí, xocolatada, i a la tarda, 
màgia, globusflèxia i festival 
infantil. El Fira’t per Nadal estarà 
obert dissabte 12 a la tarda i 
diumenge 13 tot el dia. L’Associ-
ació de Voluntaris coordinarà les 
activitats destinades a recaptar 
donatius per a ‘La Marató de 
TV3’. Un dia abans de Nadal, 
la cita serà a la plaça de la Vila 
per fer cagar el Tió de Nadal (4). 
El dia 24 al migdia es muntarà 

una festa amb el GEP perquè el 
tió cagui llaminadures i regals 
per a tots els infants. L’any 2016 

començarà amb força i les tardes 
dels dies 2, 3 i 4 de gener torna 
al pavelló el Lliçainfants (2). El 

parc infantil de Nadal obrirà de 
17 a 20 h. Mantindrà el mateix 
format que en edicions ante-
riors, però hi haurà activitats 
noves i una àmplia oferta lúdica 
i educativa per a infants fins a 
12 anys. Els més grans tindran 
el seu espai al Lliçà Joventut del 
Kaliu. El Casal de Joves programa 
activitats de lleure durant les 
vacances de Nadal. 

Novetats a la cavalcada
El 5 de gener, els Reis d’Orient 
visitaran el poble amb un nou 
format de cavalcada que s’ha 
obert a la participació d’entitats 
per fer-la més gran. A més, hi 
haurà canvis en el recorregut. Es 
mantindrà la recepció dels Reis 
al pavelló (3) per obsequiar els 
infants (de 0 a 9 anys). La venda 
de tiquets es farà de l’1 al 23 
de desembre a l’Ajuntament i a 
Can Magarola. També a la carpa 
municipal del Fira’t per Nadal i 
al Tió de Nadal. El tiquet serà de 
2€ (10€ no empadronats) i de 5€ 
fora de termini fins a final d’exis-
tències (10€ no empadronats).

laveu·

La Biblioteca consolida 
activitats entorn el teatre
cultura. La Biblioteca ha fixat xer-
rades vinculades a la programació 
teatral de Lliçà de Vall el segon 
dijous de cada mes. A l’octubre 
es va fer una taula rodona molt 
participativa sobre els límits de la 
ciència vinculada a l’obra d’aquell 
mes amb l’investigador Bernat Pi i 
la sociòloga Núria Mi. Al novem-
bre es va convidar els actors de 
l’obra El darrer dia del cafè de la 
Granota a fer tertúlia, i també hi va 

haver l’exposició ‘La Mequinensa 
de Jesús Moncada’. Vinculat a 
l’obra Raspall, del cicle de teatre 
familiar, el 13 de novembre es va 
fer un taller en família sobre mas-
cotes, sense perdre de vista els 
llibres! Com a cloenda de l’Any de 
les Biblioteques, el 14 de desem-
bre es farà una sessió de contes 
amb la Mercè Escardó, que té una 
llarga trajectòria en el foment de la 
lectura i el llibre infantil. Un taller familiar sobre mascotes i llibres va acompanyar l’obra Raspall

ovidi en el record
El 19 de desembre al Casal 
es farà un homenatge a Ovidi 
Montllor per commemorar 
els 20 anys de la seva 
mort. L’espectacle, dirigit 
i presentat per la Mònica 
Lucchetti, està produït per la 
Regidoria de Cultura.

1

2 3

4
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institucional. L’Arxiu Munici-
pal celebrarà l’any 2016 el 20è 
aniversari. Ja fa dues dècades 
que a la tercera planta de 
l’Ajuntament s’hi emmagatzema 
gran part de la història escrita 
de Lliçà de Vall dels últims anys. 
Precisament, la revista local Fem 
Camí, editada per la Parròquia 
de Sant Cristòfol, publicava el 
1996 que el consistori portava 
a terme el projecte de reorga-
nització i trasllat de 
l’Arxiu Municipal a la 
tercera planta de la 
nova Casa de la Vila. 
Per celebrar aquesta 
efemèride, es vol fer 
un pas endavant en la 
difusió i l’accés dels 
ciutadans a la docu-
mentació que hi ha a 
l’Arxiu perquè tothom 
pugui conèixer de pri-
mera mà la història, la 
cultura, les tradicions 

i els costums de Lliçà de Vall. 
Per fer-ho possible s’ha ideat un 
programa d’actes que arrencarà 
a principis de l’any que ve. 

Activitats programades
Al gener, es presentarà el bloc 
de l’Arxiu Municipal. La pàgina 
web de l’Ajuntament (www.
llissadevall.cat) tindrà un accés 
directe al bloc, en el qual es pu-
blicaran documents, fotografi-

L’Arxiu Municipal 
obre les portes 
pels 20 anys

s’ha dissenyat un programa d’actes que inclou visites guiades a 
exposicions de documents antics i la presentació d’un llibre

alguns exemples de la documentació de l’arxiu

es, esdeveniments històrics... A 
principis de febrer s’inaugurarà 
la primera de la ronda d’exposi-
cions batejades com a ‘Docu-
ments de l’arxiu’. A cada planta 
de l’Ajuntament s’exposarà en 
unes vitrines alguns documents 
originals que es conserven a 
l’Arxiu. El dia de la inauguració 
es farà, a més, una visita guiada 
per comentar els documents 
en qüestió. Cada trimestre es 

renovarà l’exposició 
i es tornarà a fer 
una visita guiada. 
Coincidint amb la 
Festa de la Prima-
vera, es presentarà 
un llibre de records 
de Lliçà de Vall, amb 
un recull d’imatges, 
plànols i documents 
que es conserven 
a l’Arxiu. A l’estiu, 
durant la Festa Major, 
es farà una exposició 

llibre d’actes. Ple de 
l’Ajuntament de l’any 1836, un 
dels més antics que es conserva

1910. Projecte de construcció 
del cementiri municipal

El color de les caixes identifica el contingut segons els anys

Tota la documentació 
de l’Arxiu ocupa dues 
sales a la tercera planta 
de l’Ajuntament, 312 m2
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de documents cedits a l’Arxiu 
Municipal a través de donaci-
ons particulars de famílies de 
Lliçà de Vall i entitats locals. La 
programació d’activitats pel 20è 
aniversari de l’Arxiu Municipal 
culminarà l’11 de setembre al 
matí, amb un acte d’homenatge 
als difunts, exiliats i empre-
sonats durant la Guerra Civil 
espanyola. 

La feina feta fins ara
Durant aquests 20 anys, l’Arxiu 
ha donat resposta a les consul-
tes realitzades pels ciutadans, 
per la comunitat escolar i pels 
departaments de l’Ajuntament. 
A més, ha assessorat i col-
laborat en activitats com ara 
els actes del mil·lenari, visites 
escolars al patrimoni cultural 
del poble o les passejades de la 
gent gran, entre d’altres. També 
s’ha implantat el Reglament del 
servei d’Arxiu Municipal amb un 
sistema de control de préstec 
i transferència de documents i 
s’han recollit donacions de par-
ticulars i d’entitats. En aquestes 
dues dècades s’ha fet un esforç 
en la classificació del fons i 
l’inventari de la documentació 
arxivada. Gràcies al programa 
de compres conjuntes de la 
Xarxa d’Arxius Municipals de la 
Diputació, es va proporcionar un 
termohigrómetre i un deshumi-
dificador que milloren el control 
de la temperatura i l’humitat de 
les sales d’arxiu. L’Ajuntament 
és soci de l’Associació d’Arxi-
vers-Gestors de Documents de 
Catalunya, que dóna suport a la 
formació del personal.

Què en sabem 
dels refugiats?

l’ajuntament va fer una sessió informativa

cooperació. El 19 de novem-
bre, l’Ajuntament va organitzar 
un taller informatiu sobre els 
refugiats sirians a la Sala de 
Plens. La sessió va anar a 
càrrec de Yancy Muñoz, veïna 
de La Miranda, que està fent 
un doctorat a la Universitat de 
Barcelona sobre Ciutadania i 
Drets Humans en què elabora 
una investigació, precisament, 
sobre refugiats. La Yancy fa 
més de 10 anys que visita 
camps de refugiats, primer a 
Argelia amb població sahrauí, 
i des de fa tres anys a Jordània 
amb refugiats que fugen de 
Síria per la guerra. La seva 
experiència la va traslladar a la 

xerrada, en què principalment 
va explicar qui són i com se’ls 
pot acollir. “El més important de 
tot és sensibilitzar la població 
perquè estigui preparada i 
treure’ls qualsevol prejudici 
sobre els refugiats sirians”, va 
explicar la Yancy. En una sessió 
en què també va participar el 
públic assistent tot fent pregun-
tes, la ponent va remarcar la 
necessitat d’evitar estigmatitzar 
aquest col·lectiu per la seva 
religió. Ens els últims mesos, 
cada dimecres a les 20 h s’ha 
fet un minut de silenci davant 
l’Ajuntament, l’anomenat també 
com a ‘minut de la vergonya’, 
per donar suport als refugiats.

Agraïments 
a donacions 
solidàries

El públic va participar activament a la sessió organitzada a la Sala de Plens

Productes cedits pels treballadors 
d’INIBSA al Banc d’Aliments

benestar social. L’Ajunta-
ment vol agrair a l’empresa 
INIBSA i als seus treballadors 
la iniciativa solidària que ha 
tingut amb Lliçà de Vall. Amb 
el lema ‘Alimentem el cor 
d’INIBSA’, l’empresa donava 
al menjador fruites i verdures 
fresques als treballadors a 
canvi que aquests portessin 
aliments per al Banc d’Ali-
ments de Lliçà de Vall. El 
consistori també vol donar les 
gràcies a les 55 persones que 

el 5 de novembre van anar al 
Casal Social a donar sang. Cada 
quatre mesos s’organitza una 
donació de sang al municipi.

alguns exemples de la documentació de l’arxiu

pergamí de 1413 (24x30 cm).
Agnès de Vilademany, 
vídua del cavaller Ramon de 
Blanes i hereva del seu pare 
Bernat de Vilademany, ha 
rebut de Pere Prat, alcalde 
de Sant Cristòfol de Lliçà, 
sis lliures i tres quarteres 
pels censos cobrats a 
l’anomenada parròquia

apeo de 1818. Descripció de les 
finques del terme de Lliçà de 
Vall i els seus propietaris

1945. Comunicació de l’alcalde, 
Julià Armadans, sobre ‘Cupones 
de racionamiento’ i ‘Salvocon-
ductos para viajar’
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El Kaliu és dels joves!
neix un nou grup, skandalitza, amb ganes d’organitzar activitats 
al casal de joves i fomentar la participació juvenil al poble

joventut. El Kaliu ha vist néixer 
un nou grup de joves amb 
inquietuds per muntar activitats 
diverses. Es fan dir Skandalitza 
i es van estrenar com a organit-
zadors d’una activitat el 7 de 
novembre en el marc de la festa 
d’aniversari del Casal de Joves. 
Van contractar un grup musical 
i un DJ i van fer gresca fins ben 
entrada la matinada. Posterior-
ment, van avaluar l’activitat i ja 
estan dissenyant noves propos-
tes per a les properes setmanes. 
El grup es va animar a fer el pas 
després de la visita al Kaliu d’un 
altre grup de joves i educadors 

del Kasal de Joves Roquetes de 
Barcelona. Tots plegats van fer 
una tertúlia informal sobre els 
models de gestió dels casals de 
joves i un debat sobre la partici-
pació juvenil. L’eix del Projecte 
educatiu del Kaliu és, de fet, la 
participació dels joves. Des dels 
inicis s’ha fomentat i facilitat que 
siguin els joves els qui demanin, 

proposin, dissenyin i 
desenvolupin les acti-
vitats. Alguns anys es 
va cogestionar una part 
del pressupost de la 
Festa Major. Fins a dia 
d’avui s’ha acompanyat 
en la formació i conso-
lidació d’alguns grups 
de joves (Cancolla, 
Vallerap, Drakarys...), 
oferint-los orientació i 
suport quan ha fet falta. 
Han organitzat activitats 
per a altres joves que 
els han fet créixer com 
a persones. Benvinguts 
ara, doncs, Skandalitza!

6è aniversari
El 7 de novembre es van cele-
brar els 6 anys del Kaliu amb 
diverses activitats. Les noies 
del taller de cuina van fer un 
pastís amb el logotip del Kaliu 
i van bufar les espelmes. Els 
artistes 1985 van renovar du-
rant tot el dia el mural exterior, 
acompanyats a la tarda pel DJ 
Sfer. L’Aida Rodríguez va ex-
posar dibuixos a l’Aula d’Estu-
di del Kaliu. Un grup de nois i 
noies del projecte Kànima van 
fer un mural a la paret amb 
fotos d’activitats del Casal de 
Joves. La jornada va acabar de 
matinada amb les propostes 
del grup Skandalitza. 

kalloween
Un grup d’estudiants de 4t 
d’ESO del Vern van organitzar 
activitats el 31 d’octubre per 
finançar el viatge fi de curs. 
Per celebrar Halloween, van 
decorar el Kaliu amb motius 
de terror, alguns/es es van dis-
fressar i van fer una festa amb 
DJ fins a la matinada. Van oferir 
servei de bar sense alcohol. 

El nou grup Skandalitza ha organitzat ja activitats al Kaliu i en prepara de noves

Orientació 
sociolaboral
joventut. L’enorme quantitat 
de joves que estan a l’atur i les 
dificultats que alguns tenen 
per trobar feina evidencien la 
importància d’optimitzar el 
currículum, tenir l’actitud ade-
quada a les entrevistes de feina 
i tenir les habilitats necessàries 
per fer recerques de feina. Una 
professional especialitzada 
en el tracte amb joves orienta 
i assessora en una entrevista 
personalitzada de 45 minuts al 
Kaliu. La propera data serà el 
10 de desembre, i després ja al 
gener. Podeu demanar hora!

joventut. Diversos grups de 
joves aprofiten la sala d’es-
tudi del Kaliu sobretot per fer 
treballs en grup. L’espai es pot 
aprofitar per estudiar també 
durant les vacances nadalen-
ques, fins i tot en horaris en els 
quals el Kaliu no està obert al 
públic. Demaneu informació!

Sala d’estudi 
oberta
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una atracció 
en augment
La festa del glaç, el 24 i 25 
d’octubre, va tornar a ser un 
èxit de participació. Durant 
tot el cap de setmana, les 
activitats programades entorn 
els pous de glaç de Can Gurri 
van comptar amb un públic 
molt fidel i entregat que va 
omplir com mai l’espai. La 
nova proposta teatral va 
ser un dels plats forts de la 
festa, així com l’espectacle 
pirotècnic, el mercat, els jocs 
tradicionals... Un agraïment a 
tothom que ho va fer possible 
un any més. Enhorabona!
fotos: lluís cors
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reflexions sobre els 
refugiats

Una vegada més compartim amb vosaltres 
aquest article. Aquesta vegada us volem 
transmetre l’opinió en forma de reflexió. 
Tots veiem en els mitjans de comunicació, 
noticies i imatges punyents de l’èxode 
dels refugiats. Arriben a Europa fugint de 
Síria, Iraq, Líbia, Afganistan... Aquests col-
lectius de persones es troben en una situ-
ació de indefensió total i hem de donar-hi 
resposta en la mesura que cadascú pugui. 
Podem fer-ho col·laborant en el que se’ns 
demani, per part de les ONG,s i Adminis-
tracions d’una forma coordinada.
Tot i així, l’ajut que podem donar a aques-
tes persones en situació de risc social no 
solament el trobem en els refugiats, sinó 
que també tenim ciutadans ben a prop 
nostre en perill de pobresa que requerei-
xen del mateix tracte i consideració.
“Un país solidari amb les persones, és 
un país de futur” Des de Convergència 
volem acabar aquesta reflexió, amb 
aquest desig, especialment en aquestes 
festes de Nadal i any nou.

seguim

Hem pogut escoltar opinions pel carrer 
que ens diuen que el nostre grup a 
l’Ajuntament està funcionant i que el 
canvi s’està notant.
Tenim il·lusió pel treball i hi posem 
totes les nostres energies. Oberts 
com sempre a escoltar i traslladar a 
l’administració municipal tot allò que 
representi millora pel poble i pel país.
Crear una centralitat i humanitzar els 
espais públics segueix sent un objectiu 
prioritari. Una prova son els escacs a la 
plaça.
Recolzem a l’Associació de Desemple-
ats, assistint a les reunions que fan 
tots els dilluns, traslladant les seves 
peticions i inquietuds a l’equip de 
govern. Esperem que en breu des de 
l’Ajuntament s’impulsin accions que 
condueixin a que les empreses del nos-
tre municipi contractin aturats censats 
al nostre poble, així com també poder 
organitzar formacions per els aturats 
adients als llocs de treball que es pu-
guin requerir des de les empreses.

necesidades básicas, 
respuestas rápidas

Hay una necesidad real en este muni-
cipio, que exige cada vez más, solu-
ciones sin demora. La plataforma de 
desempleados de lliçà de vall, reclaman 
una respuesta efectiva a su importante 
problema, el desempleo crónico.
Dice el refrán, que.“Hace más el que qui-
ere, que el que puede” razón por la cual 
,han sido los propios afectados quienes 
se han movilizado, para reclamar que su 
precaria situación, se solucione lo antes 
posible.
La oficina local de ocupación y un conse-
jo industrial, eran nuestras propuestas 
en el programa electoral para nuestro 
municipio, que casualmente coincide 
con la petición de dicha plataforma.
Y nosotros nos preguntamos,¿Se está 
trabajando seriamente en este tema? 
Creemos firmemente que el equipo de 
gobierno ha de responder a esta deman-
da, justa y necesaria. A partir de ahora, 
veremos si realmente los ciudadanos 
son su máxima prioridad !!

fem lliçà i fem política 
en positiu

Estem treballant per dur a terme les pro-
postes del nostre programa. Hem demanat 
TRANSPARÈNCIA i PARTICIPACIÓ CIUTADA-
NA, amb una auditoria externa i de gestió 
i uns Pressupostos Participatius. Exigim 
COMPROMÍS SOCIAL I IGUALTAT demanant 
mesures urgents per pal·liar la pobresa 
energètica, sol·licitant la garantia de beques 
menjador per a tots els infants en situació 
de vulnerabilitat i dotant de recursos per a la 
igualtat i contra la violència de gènere.
Ens hem integrat a les comissions 
d’educació i de benestar social per 
treballar conjuntament amb els partits 
amb representació, des d’on defensarem 
les propostes del nostre programa com 
ara contribuir a la millora educativa del 
municipi i promoure un centre de dia per 
a les persones grans.
Una de les nostres propostes per als 
pròxims pressupostos és la creació d’un 
Servei d’Orientació, Formació i Ocupació 
que estudii les demandes del teixit em-
presarial, que formi i que insereixi.
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fem lliçà psc
el independentismo se 
resquebraja

Poco a poco se apaga la milonga inde-
pendentista y la historia juzgará a Más 
como el peor Presidente que ha tenido 
Cataluña, después del clan mafioso de 
los Pujol, fundadores de Convergencia. 
Hay que recodar que el Sr. Más fue el 
Consejero de Obras Públicas y de Eco-
nomía con Pujol pero entonces política-
mente era mudo y ciego y sigue siéndolo 
ahora. La cobardía de este hombre no 
tiene límite y ahora suplica el apoyo de 
la CUP para poder seguir siendo Pre-
sidente a cualquier precio tratando de 
tapar así la podredumbre de su partido 
pero no le saldrá gratis. Gane quien 
gane las próximas generales no habrá 
independencia porque lo fundamental 
para la gran mayoría de los demócratas 
catalanes es la unidad de España y el 
cumplimiento de las leyes constitucio-
nales. Lo mejor que nos podría pasar es 
que se convocaran nuevas elecciones 
catalanas dejando de lado el engaño de 
la candidatura de “JuntsXsi”

alcaldia, hisenda i comunicació
Josep Serra - alcaldia@llissadevall.cat
Hores convingudes
ensenyament
Xavier Serrate - serratecx@llissadevall.cat
Hores convingudes
comerç i indústria
Antonio Moreno - morenoua@llissadevall.cat
Hores convingudes
cultura, joventut i esports
Núria Casademunt - casademuntdn@llissadevall.cat
Hores convingudes
benestar social
German Caixal - caixallg@llissadevall.cat
Dijous de 16 a 18 h i hores convingudes
governació i serveis municipals
Núria Banegas - banegason@llissadevall.cat
Hores convingudes
territori
Jaume Monteis - monteiscj@llissadevall.cat
Hores convingudes dilluns i dimecres

grup municipal de fem lliçà
Carlos Díaz, Estefania Murillo i Francisco 
Javier Fernández - totsfemllissa@gmail.com
Dimarts de 18 a 20 h
grup municipal del psc
Juan Javier Castillejo i Catalina Siles - 
depocaty@yahoo.es
Dimarts de 18.30 a 19.30 h
grup municipal del pp
Francisco Rodríguez - Dilluns de 18 a 19 h

pp
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Molt més que 
fer cistella

club bàsquet lliçà de vall

l Club Bàsquet 
Lliçà de Vall és 
una entitat espor-

tiva de llarga trajectòria al 
municipi i que des de fa 
uns anys està fortament 
consolidada. Aquesta 
temporada compta amb 
uns 130 jugadors repartits 
en diversos equips en 
funció de l’edat i el sexe, 
tots identificats amb la 
samarreta blanc i blava, 
colors de la primera 
equipació. A banda, 
disposa d’un grup de 
18 entrenadors. Els més 
petits s’inicien al món 
del bàsquet amb l’equip 
escola (de 5 a 7 anys), on 
aprenen els hàbits i les 
rutines d’aquest esport. 
Entrenen dos dies a la 
setmana i fan uns cinc 
partits l’any. El Club té 
també equips federats 
(premini, mini, preinfan-
til, infantil, cadet, júnior, 
sub21 i sènior), a banda 
d’un equip de veterans. 
En algunes edats hi ha 
equips masculins i feme-
nins, però no en totes. 
“Lliçà de Vall és un poble 
petit, i a vegades toca 
jugar al ‘Tetris’ per fer els 
equips”, explica Ramon 
Maria Saurí, secretari de 
la Junta del Club Bàsquet. 

Entrenaments al Pavelló
Els dilluns, dimecres 
i divendres són dies 
d’entrenament al Pavelló 
Municipal. Cada equip fa 
una hora d’entrenament 
aquests tres dies i els 
caps de setmana toca 
partit, un dissabte a casa i un 
altre a fora. Hi ha lligues per a 
tots els grups d’edats i nivell, 

e

jugant, i evita la pressió 
en els partits. “El primer 
que cal preguntar sempre 
és si han jugat bé, no si 
han guanyat”, diu Ramon 
Maria Saurí, que afegeix: 
“la filosofia del Club és 
que els nens i nenes s’ho 
passin bé i aprenguin 
a tenir respecte per a 
tothom”.

La base del futur
El coordinador del Club, 
Gerard Flaqué, assegura 
que l’entitat té ara una 
bona cantera, que espera 
que ajudi a consolidar  el 
primer equip de cara al 
futur. Com ell, molts dels 
que ara són entrenadors 
es van formar com a 
jugadors al Club Bàsquet 
Lliçà de Vall. “Els nens 
creixen, s’involucren, fan 
de segon entrenador i 
després treuen el títol, 
som una gran família”, 
explica Flaqué. La Junta 
del Club, formada ara no-
més per quatre persones, 
ha hagut de renunciar a 

organitzar les activitats tradicio-
nals que feia l’entitat per donar-
se a conèixer al poble durant 
l’any per novetats legislatives i 
per manca de personal. Per això 
fa una crida a la participació per 

garantir el funcionament 
diari i l’èxit del Club. 

La Junta atén 
els pares dels 
jugadors tots 
els divendres. 
(*) A les fotos, 
l’equip infantil 
masculí, mi-

nuts abans d’un 
partit al Pavelló.

entitats·

un repte
Cada mes, els 
entrenadors escullen 
el jugador del mes de 
cada equip. La tria es 
fa pública al tauler 
d’anuncis del Pavelló, 
on s’hi posen els 
noms dels afortunats 
amb una fotografia. 
Un al·licient del Club 
per esperonar els 
jugadors i fer pinya.

internacionals
Des de fa tres temporades, 
els equips cadet i júnior del 
Club Bàsquet Lliçà de Vall 
participen en un torneig a 
Andorra pels volts del mes de 
maig. Una sortida que permet 
als jugadors enfrontar-se 
amb la selecció andorrana del 
seu mateix nivell, passar-ho
bé i fer nous amics.

i s’enfronten amb equips de 
comarques properes. “L’objectiu 
és que tots els nens i nenes que 
vulguin jugar a bàsquet tinguin 
un lloc per fer-ho”, comenta 

Gerard Flaqué, 
coordinador del 
Club. L’entitat in-
tenta que els juga-
dors s’ho passin bé 
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L’espina dorsal 
dels equipaments

el passeig de l’església, molt més que una via de comunicació

reportatge·

2009  casal de 
joves el kaliu

1984  pavelló 
municipal

a tardor dóna al passeig 
de l’Església una tonalitat 
especial. El marró de les 

fulles als arbres i les que hi ha 
també escampades pel terra 
fan d’aquest espai un indret 
bucòlic. El passeig de l’Església 
és avui una important via de 
comunicació de Lliçà de Vall, 
que uneix els barris de més al 
nord amb el nucli urbà. Però 
més enllà d’aquesta connexió, 
el passeig s’ha erigit els últims 
anys com una columna vertebral 
del municipi amb la incorpora-
ció d’equipaments municipals a 
banda i banda que el convertei-
xen en un indret de centralitat 
urbana. Expliquen els llibres 

d’història 
local que 
el pas antic 
per aquest 
espai era 
el propi llit 
del torrent 
Mardans, 
que encara 
avui passa 
paral·lel al 
passeig. 
Amb els 
anys es va 
fer un camí 
al costat de 
llevant. En 
la biografia 
de l’alcalde 
Josep Puig 
i Font es 
recull que va 
ser sota el 
seu mandat 

(1927-1930) que aquest camí 
es va convertir en carretera per 
unir l’església de Sant Cristòfol 
amb la ja existent carretera de 
Sabadell (avui C-155). Els histo-
riadors expliquen que la nova 
carretera de l’Església, com se la 
va anomenar, es va fer gràci-
es a les gestions del diputat 
provincial Francesc Torras i Villà, 
que va impulsar diverses vies de 
comunicació a la comarca. Fins 
i tot, als anys 30 es va col·locar 
un obelisc en agraïment seu a 
l’entrada de la carretera.

Escoles a banda i banda
Veient les dates d’inauguració 
dels equipaments que hi ha al 
passeig de l’Església, resulta 
curiós que el més i antic i el més 
recent són, precisament, esco-

l

les
xifres

1,4 
quilòmetres

221 
plàtans

21 
bancs

8 
papereres

2 
fonts d’aigua

37 
fanals

1990  camp de 
futbol municipal

les. Les Llisses és en aquest es-
pai des dels anys 30, i el gener 
de l’any que ve estrenarà edifici 
l’escola Els Vinyals, present tam-
bé al passeig des del 2006 en 
un edifici provisional. A banda 
de l’escola, un altre dels primers 
equipaments que es va ubicar al 

passeig va ser el Pavelló Munici-
pal, que amb els anys s’ha anat 
ampliant i, fins i tot, s’ha acabat 
fent una pista poliesportiva des-
coberta. El nou camp de futbol 
i el nou Ajuntament, la dècada 
dels 90, van acabar de donar 
centralitat al passeig de l’Esglé-

sia i a la plaça de la Vila, amb el 
Centre d’Atenció Primària a prop 
com a equipament de salut. 
L’eix d’equipaments que és avui 
aquesta via va prendre encara 
més força amb la construcció 
de l’institut El Vern i el casal de 
joves El Kaliu.

Des de l’aire s’aprecia 
bé la línia recta que 
dibuixa al mapa el 
passeig de l’Església. 
Els equipaments 
es concentren a la 
part més propera a 
l’Ajuntament i Can 
Coll, però el nou 
edifici dels Vinyals 
donarà encara més 
continuïtat a aquest 
eix de centralitat que 
permet unir barris 
com Can Vilardebò, 
Ca l’Estapé i el 
Mirador amb el nucli 
urbà de Lliçà de Vall

església de sant 
cristòfol

sot dels nostris

2016  nova escola 
els vinyals

2006  escola els 
vinyals

1936  escola les 
llisses

1997  ajuntament 
de lliçà de vall

2007  institut 
el vern
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transformació
Les tres imatges que 
acompanyen aquest text són 
un reflex dels canvis que ha 
patit amb el pas dels anys 
el passeig de l’Església. El 
més significatiu va ser quan, 
l’any 2011, els cotxes es van 
desplaçar a un vial paral·lel 
i el passeig es va convertir 
en una via exclusiva per a 
vianants i ciclistes. A la foto 
de l’esquerra, el passeig 
encara sense arbres ni asfalt.

Habituals 
del passeig

el passeig de l’Església 
hi circula cada dia molta 
gent amunt i avall. Alguns 

per fer exercici, d’altres per des-
plaçar-se d’un punt a un altre del 
poble a peu o en cotxe, i alguns 
altres perquè, simplement, hi tre-
ballen. A laveu· hem parlat amb 
testimonis a qui, d’alguna manera 
o altra, el dia a dia els gira entorn 
el passeig de l’Església.

(1) àfrica carreras: “El passeig 
inspira, sembla un quadre”
L’Àfrica trepitja cada dia el pas-
seig de l’Església, bàsicament 
perquè treballa just al costat. 
És professora de Matemàtiques 
a l’institut El Vern i, des del 
2011, n’és la directora. “Dóna 
un ambient relaxat, veus la gent 
passejar, fent esport, dóna la 
sensació d’estar en un poble 
tranquil i acollidor”, explica 
l’Àfrica. La directora comenta 
que la ubicació de l’institut al 
passeig de l’Església els ha 
donat més obertura, poder fer 
projectes nous i treballar diferent 
perquè l’equipament té molt 
bones instal·lacions. L’Àfrica 
ens confessa que la millor vista 
al passeig és de les aules de 3r 
d’ESO del primer pis. “Sembla 
un quadre, inspira”, diu. Tenir 
les dues escoles a prop els ha 
permès fer projectes conjunts i 
facilitar el traspàs d’alumnes de 
6è a 1r d’ESO. 

(2) pedro pérez i juana gonzález: 
“Cal que la gent gran es mogui”
Aquest matrimoni veí de Can Prat 
desprèn vitalitat. Tenen 70 i 72 
anys respectivament, i cada di-
lluns al matí recorren el passeig 
de l’Església gairebé de punta a 

p

reportatge·

punta. Però no ho fan sols. Els 
acompanyen un grup de perso-
nes grans a qui els professionals 
del CAP de Lliçà de Vall recoma-
nen caminar. En Pedro i la Juana 
són els voluntaris d’aquesta ruta 
saludable que ha impulsat l’Àrea 
d’Esports i el CAP. El punt de 
trobada és a les 9.30 del matí a 
l’ambulatori i des d’allà enfilen 
el passeig de l’Església en una 
caminada que els porta a fer la 
volta al Mirador per tornar cap 
al lloc de sortida. “Ens hi estem 
ben bé una hora, però depèn 
del ritme de la gent”, explica en 
Pedro. Durant la ruta, “es toquen 
tots els temes de conversa”, co-
menta la Juana, que destaca que 
la seva feina de voluntaris pretén 
acompanyar persones a qui els 
fa mandra caminar. “És impor-
tant que la gent gran es mogui 
i camini!” asseguren tots dos, 
fidels cada setmana a classes de 
gimnàstica a Can Magarola.

(3) prakash chukka: “Em recor-
da espais d’altres pobles”
És el rector de la parròquia de 
Sant Cristòfol des de fa dos anys, 
però a diferència dels seus pre-
decessors, en mossèn Prakash 
no viu a la rectoria del passeig de 
l’Església. La falta de sacerdots el 
fa compaginar les misses a Lliçà 
i a Palau-solità i Plegamans, d’on 
ja era rector abans i on hi manté 
la residència. “El passeig és molt 
maco, permet ubicar l’església 
fàcilment i em recorda espais 
d’altres pobles”, comenta. El que 
més li sorprèn és que l’església 
estigui “aïllada” del nucli urbà. 
Però reconeix que el passeig aju-
da, precisament, a comunicar-la 
amb el centre i altres barris.

1

2

3
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l’altaveu·
Amb la seva germana 
Laura van crear a Lliçà de 
Vall un model de saló de 
bellesa que els ha merescut 
reconeixements i, fins i tot, un 
premi a Hollywood

inma álvarez

“No hi ha dones 
lletges, intento 

potenciar la bellesa”
vist canviar moltes dones!
On va començar tot?
Al garatge de casa! Com les mi-
llors bandes de rock. Vaig mun-
tar-hi una perruqueria i després 
em vaig traslladar a un local 
fins que amb la meva germana 
vam obrir el saló de bellesa a 
l’avinguda Montserrat. ‘Aduho’ 
en grec vol dir ‘per sempre’.
I ara ja té 16 establiments.
No ho hauria pensat mai. Vaig 

començar sola i ara tenim un 
equip de 100 persones en 
formació constant. Creem les 
nostres tècniques. El cert és que 
quan fas les coses amb ganes, 
tota la resta surt sol. 
I de Lliçà de Vall... a Hollywood! 
Allò va ser ‘too much’ (massa)! 
Vam guanyar dos premis inter-
nacionals al nostre concepte de 
negoci. Volem que la gent quan 
vingui visqui una experiència. 

Hem guanyat més premis, però 
el de Hollywood ens va donar 
molt nom i ara fem ‘shows’ per a 
cases comercials. 
També pentinen models.
Hem treballat per Custo, la Bridal 
Week, el saló The Brandery, hem 
actuat a molts països... Ara volem 
obrir un negoci a Barcelona, que 
sigui la nostra imatge a la capital. 
La mare, però, serà sempre Lliçà 
de Vall, on hi estic molt arrelada.

uè diu d’una persona 
el pentinat que porta?
Diu molt! És la carta 

de presentació, com el carnet 
d’identitat. M’hi fixo molt.
Quants cops ha canviat de 
pentinat en l’últim any?
Canviava més sovint quan era 
més jove. Tan aviat em podies 
veure morena o rossa... Abans 
tot era més radical: amb rastes, 
extensions... Ara la tendència és 
portar un ‘look’ més natural.
Per pentinar: homes o dones?
M’agraden tots dos per igual, 
però reconec que amb les dones 
puc ser més creativa. L’home és 
més limitat, però és un bon client 
perquè es deixa assessorar.
Què li agrada més fer?
Tallar! Quan tinc una dona al 
davant busco treure-li el millor. 
Crec que no hi ha dones lletges, 
sempre intento potenciar la be-
llesa, que siguin sensuals i mar-
xin amb l’autoestima pujada. He 

q
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